
Ettepanekud kava projekti koostamiseks

Ettepaneku 

esitaja Ettepanek RMK vastus

Thea Aliise 

Tuulerand

Kohaliku elanikuna kasutan seda metsa 

koertega jalutamiseks tihedalt ja suvel 

marjul käimiseks. Mõned aastad tagasi tehti 

seal kandis lageraied, mis tulid väga 

ootamatult, mets muutus kõledaks ja müra 

tuleb läbi rohkem kui tavaliselt. Metsikut 

looduslikku on sinna alles jäänud aina 

vähem ja laastamist näeb aina enam iga 

nurga peal igal ajal. Jalutuskäigud ei ole 

pelgalt 200 meetrit küla läheduses vaid 

hõlmavad ikkagi matkamist läbi metsa 5 km 

edasi näiteks Kõmmastesse ja tagasi. 

Kahjuks ei ole võimalik nautida 5 km 

jalutuskäiku täie südamerahuga looduses, 

kui sa näed, kui palju 5 km jooksul 

majandatakse. Metsikut metsa pole! On 

maanteemüra

Saan vaid kinnitada, et see metsik loodus 

Kõmmast-Harju- Risti riigimetsas on 

loodud väljaõppinud metsameeste 

pikaaegse ja järjepideva 

metsamajandusliku tegevuse tulemusel. 

Thea Aliise 

Tuulerand

Palun seda metsa mitte rüüstata 

harvesteridega ja kindlasti ei soovi enam 

lageraieid!

Tänapäeval tehakse üle 95 % raietöödest 

harvesteritega. Harvester ja rüüstamine ei 

ole sünonüümid. Hooletu ja pahatahtlik 

raiemees võib metsa ära rüüstada ja samas 

õppinud harvesteri juht väga hoolivalt 

metsaga raietöödel käituda.

Thea Aliise 

Tuulerand

Viimasel ajal on metsloomad väga meie küla 

lähedale kolinud, mis näitab, et metsas on 

neil aina vähem rahulikku elukeskkonda. 

Ilvese jäljed küla läheduses, kitsed küla 

teedel. Arvestades lindude massilist 

väljasuremist ja mitmekesisuse vähenemist 

oleks õiglane jätta inimeste kodude 

läheduses olevad metsad alles ja võtta 

kaitse alla, et ei kaoks ära kokkupuude päris 

loodusega ja säiliks looduslik mitmekesisus.

Kitsede kolimine küla serva näitab teatud 

juhtudel kiskjate rohkust metsas, ning 

rohusööjad on sunnitud otsima kaitset 

kiskjate eest majade lähedusest. Erinevat 

liiki linnud vajavad pesitsemiseks erinevaid 

metsatüüpe ja seal hulgas ka noori 

tihedaid puistuid (võsa). Ainult üle 100 

aastased männikud ei taga kõigile 

lindudele vajalikku elukeskkonda.

Thea Aliise 

Tuulerand

Kliimasoojenemise aspektist lähtudes on 

mets oluline veeringe osa, meil ei ole vaja 

põuaseid lageraie lanke, kus toimub metsik 

aurustumine ja tekib tuleoht. Meil on vaja 

pakse niiskeid metsi, et hoida kliimat 

jahedana, meil on vaja metsi, et hoida õhku 

puhtana ja tekitada sademeid ja meil on 

vaja metsi, et oleks vaikus. Meil on vaja 

metsi, et meie kodu loodust säilitada

Tulundusmetsades kasutame erinevaid 

metsa uuendamise võtteid, millede 

eesmärgiks on metsade järjepidev 

uuendamine. Töid plaanime sellest, et neis 

metsades oleks püsivalt nii noori, 

keskealisi kui ka vanemaid puid ja ka 

metsa. 



Esta Jürgenson

Harju -Risti - Kõmmaste mets on lähikonnas 

veel praktiliselt ainuke keskusest 

jalutuskäigu kaugusel olev mets, kus saab 

mustikal käia, lastele loodust tutvustada. 

Nagu ümberkaudsetest metsadest näha 

kaob mustikas pärast nn. majandamist ära. 

Ja taastumine võtab aastakümneid. Seda 

metsa võiks majandada püsimetsana ,et ka 

tulevikus oleks võimalik käia marjul, seenel 

ja loodust nautimas

Küpseid mustikametsi kvartalil VP286 pole 

raiesse planeeritud. Kui tekivad 

metsakahjustused, teostatakse 

sanitaarraied. Kuidas kas selles metsas 

tagada metsapõlvede vaheldus on 

järgneva 10 aasta diskussiooni teema. 

Simo Veskioja

Lisan veel, et loomulikult eeldatakse, et kui 

RMK hakkab ülejäänud küpse metsa osas 

raieid plaanima, siis lageraied ei ole 

soositud. Pigem lahendada erinevate 17.02 

toimunud koosolekul mainitud võtetega. 

Kas siis häilraied vms tüüpi lähenemine.

Arvestame osaliselt. Lageraie on teatud 

metsakoosluste puhul puistu püsivust 

arvestades mõistlikeim viis metsapõlve 

uuendamiseks. Samuti ka  kiireim viis uue 

metsapõlve saamiseks. Selle piirkonna 

kuusikutes rakendame lageraieid säilitades 

puistus kasvavaid mände.

Simo Veskioja, 

Ettepanekud 

RMK Harju-Risti-

Altküla-

Kõmmaste 

külade

vahelise KAH ala 

metsa 

majandamiseks

Säilitada vana männik ja mustikamets. Kõige 

tähtsamal kohal säilitamise seisukohalt on 

selles RMK majandatavas massiivis vana 

mustikamets. Tegemist on ilmselt selle 

kvartali kõige vanema ja samas ka kõige 

puhtama ning ilusama männimetsaga. 

Alusmetsa katab ühtlane mustikataimede 

vaip ja ainsaks puuliigiks on vanad sirged 

männid. RMK registrite alusel on osa sellest 

metsast juba 149 aastane. See metsa osa 

eristub selgelt teistest oma puhta olemuse 

tõttu kus inimestel on meeldiv aega viita. 

Äärmiselt oluline sihtkoht jalutajatele, 

metsajooksu harrastajatele, marjulistele, 

seenelistele ja niisama looduses viibijatele. 

On seda olnud juba ammustest aegadest. 

Samuti läbib seda metsaosa RMK matkatee. 

Kahjuks meie piirkonnas on suur enamus 

taolistest metsadest juba maha võetud ja 

see on sisuliselt viimane terve tükk. 

Siinkohal on kohalike elanike huvi kindlalt 

säilitada ja ollakse täielikult vastu 

igasugusele raiele selles metsakvartalis 

VP286, mis koosneb eraldistest 1-21.

Arvestatud ettepanekuga 10 aastase 

majanduskava koostamisel. Kvartalil VP286 

ei ole planeeritud järgneva 10 aasta 

jooksul uuendusraieid. Samas tuleb 

märkida, et sellel ala kujunemisel on 

oluline osa metsaamajandustöödel (on 

kohti, kus on tehtud erinevaid turberaieid 

ka lähiminevikus (aegjärkne raie, häilraie). 

Järgneva 10 aasta jooksul tuleb selles 

piirkonnas välja töötada lahendus, kuidas 

turberaietega tagada küpsete puistute 

uuenemine.



Simo Veskioja, 

Ettepanekud 

RMK Harju-Risti-

Altküla-

Kõmmaste 

külade

vahelise KAH ala 

metsa 

majandamiseks

Ettepanek säilitada vana taimla ala. Jätta 

see edasi mittemajandatavaks metsaks 

nagu ta on seni olnud. Taimeaed on justkui 

maamärk keset seda metsa, kõik teavad 

selle asukohta ja oskavad selle järgi 

orienteeruda. See on küll võsastunud ja 

küllaltki metsikuks muutunud, kuid samas 

kasvab seal palju selliseid puude ja taimede 

liike mida mujal metsas ei leia. Arvestatakse ettepanekuga

Simo Veskioja, 

Ettepanekud 

RMK Harju-Risti-

Altküla-

Kõmmaste 

külade

vahelise KAH ala 

metsa 

majandamiseks

Mida võiks teha, on hooldada taimeaeda 

ümbritsevaid metsateid tihemini, kuna 

sinna kukub puid, mis muudavad näiteks 

jalgratturi või lapsevankri jaoks teed 

raskesti läbitavaks.

Teeme kogukonnale ettepaneku hoida 

ühiste talgutega korras rajad, mida 

kasutatakse kohalike poolt rattasõitudeks. 

Simo Veskioja, 

Ettepanekud 

RMK Harju-Risti-

Altküla-

Kõmmaste 

külade

vahelise KAH ala 

metsa 

majandamiseks

Ettepanek korrastada metsatööde jaoks 

vajalikud väljaveo teed. Kui neid teid 

kasutavad erametsa omanikud, siis 

kohustada taastama teede olukord nii, et 

jalgsi, rattaga kui ka väikese sõiduautoga on 

võimalik edaspidi metsas käia. Ei tohiks 

lasta tekitada roopaid, millest ei ole 

võimalik enam kellelgi üle ronida ja mis 

keeravad pinnase pahupidi. Samuti, 

välistada vana mustikamännikut läbivate 

teede kasutamine väljaveo teena ja säilitada 

loomulik okastega kaetud ja juurtega 

läbistatud tee. Pildil on punasega märgitud 

RMK matkatee kulgemine läbi metsa

Arvestame tööde teostamisel ja 

kasutuslubade väljastamisel

Simo Veskioja, 

Ettepanekud 

RMK Harju-Risti-

Altküla-

Kõmmaste 

külade

vahelise KAH ala 

metsa 

majandamiseks

Ettepanek säilitada külaservade ja majade 

läheduses puhvertsoon. Mitte võtta metsa 

majade ligidalt, välja arvatud kinnistu 

omaniku nõusolekul. Samuti külaservadesse 

jätta rohkem suuri puid alles. Mitte lubada 

tuulekoridoride teket. Maanteede ääres 

jätta müratõkkeks puhvertsoon. Planeerida 

vastavaid raietüüpe, mis ei lõhu alusmetsa. 

Punasega märgitud alad kus jätta mets 

kasvama. Kavas arvestatud ettepanekutega



Ettepaneku 

esitaja Ettepanek-kommentaar RMK vastus

14.04.2023 

koosolekul Olev 

Kuuse

Kavandatud sanitarraied ei ole mõistlikud, 

nende asemel tuleks teha lageraie ja 

istutada selle asemele uued puud.

Vaatame üle planeeritud sanitaarraiete 

eraldised.

14.04.2023 

koosolekul Olev 

Kuuse ja Simo 

Veskioja

Ettepanek raiuda lisaks kavas märgitule 

küpsed või kehvas seisus lepikud ja istutada 

asemele kuused.

Planeerime kavas lepiku raie kvartali 

VP285 eraldisel 2.

14.04.2023 

koosolekul Olev 

Kuuse

Noorendikust metsatee poole tuleks samuti 

raiuda. VP285 eraldis 4 – noorendikust 

(eraldis 21) kuni metsateeni.

Planeerime kavas raie kvartali VP282 

eraldisel 21.

14.04.2023 

koosolekul Olev 

Kuuse

VP285 eraldisel 2, hall lepikus tuleks teha 

lageraie, see praegu ainult kukub ja 

mädaneb.

Planeerime lepiku raie kvartali VP285 

eraldisel 2.

14.04.2023 

koosolekul Simo 

Veskioja

Miks häilraiet kavandatakse alles 2029. 

aastasse? Parem võrdlus teiste 

metsaosadega tekiks, kui raie oleks samal 

ajal.

Tegime kavas muudatuse ning tõstsime 

häilraie aastasse 2023.

14.04.2023 

koosolekul Olev 

Kuuse

Esialgu võiks häile kavandada rohkem 

eraldise siseosas, see on piirkond, kus 

käijaid on väga vähe, sest seal on palju 

alusmetsa. Arvestame raie läbiviimisel.

14.04.2023 

kokkulepped

Koosolekul osalejate ettepanekud 

vaadatakse üle ja võimalusel tehakse kavas 

vastavad parandused Kavas on ettepanekutega arvestatud.

14.04.2023 

kokkulepped
Töid tehakse ainult nädala sees.

Arvestame ettepanekuga teha töid ainult 

nädala sees.

14.04.2023 

kokkulepped

Kavas selgitatakse metsateede hoolduse 

punkt paremini lahti

Kavas on metsateede hooldus pikemalt 

lahti kirjutatud. 

MTÜ Roheline 

Pärnumaa/Riina 

Georg Viia läbi VEP inventuur.

Taksaator on raiete piirkonna kvartalid 

looduses üle vaadanud märtsis ja hinnanud  

potentsiaaleste VEP-ide olemasolu.

Ettepanekud kava projektile 



MTÜ Roheline 

Pärnumaa/Riina 

Georg

Puistuid majandada ainult püsimetsana, st 

valikraiega, rakendades püsimetsa 

majandamise põhimõtteid.

 Kõigi KAH-alade metsades lähtub RMK 

oma töid plaanides sellest, et neis 

metsades oleks püsivalt nii noori, 

keskealisi kui ka vanemaid puid ja ka 

metsa, mis jääb raietest puutumata. Metsa 

eluringist tulenevalt tuleb selleks, et ka 

puhkemets oleks püsivalt metsaga kaetud 

ja temast oleks tänasega samalaadset 

rõõmu ja kasu inimestele ka tulevikus, 

teha mõistlikul määral noortele ja 

keskealistele puudele ruumi, kus neil oleks 

piisavalt valgust ja toitaineid, mis annaks 

puudele võimaluse kasvada suurteks ja 

tugevateks. Mis raieliigi täpse nimetuse all 

viiakse läbi kohaliku kogukonnaga kokku 

lepitud, nende poolt heaks kiidetud ja uue 

metsapõlve kasvatamiseks vajalikud tööd, 

ei omagi enam tähtsust.


